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Kaleak hartu dituzte herritarrek

Hiru greba egun egin dituzte zazpi hilabeteko epean 
Aritz Sorzabal

2012ko martxoaren 29a denbora
luzez izango dute gogoan herrita-
rrek eta sindikatuek. Izan ere, lan
erreformaren aurka egindako
greba orokorrak ia erabateko ja-
rraipena izan zuen hiriko auzoe-
tan. Sindikatu guztiek egin zuten
bat protesta egunarekin, eta ho-
rrek Donostiaren eguneroko jar-
duna gelditzea ekarri zuen.

«Historikotzat» eta «arrakasta
handikoa» jo zuten greba, baita
eguerdian egindako manifesta-
zioa ere. Hain zuzen ere, hiriko
kaleak «lan murrizketekin» bat
ez datozen milaka lagunek bete
zituzten. 

Denda, taberna eta enpresez
gain, erakundeek ere egin zuten

greba. Udalak eta Gipuzkoako
Foru Aldundiak, esaterako, bat
egin zuten lan uzteekin. Ondo-
rioz, gutxieneko zerbitzuak bes-
terik ez dituzte eman. Udala eta
Aldundiarekin batera, Donostia
Ospitalea hirian langile gehien
biltzen dituen gunea da. Grebak
eragin handia izan zuen bertan.

Irailean berriro
Martxoaren 29an gertatu bezala,
irailaren 26ko greba egunak era-
gin handia izan zuen hainbat auzo
eta zerbitzutan. ELA, LAB, CNT,
ESK, STEE-EILAS, CGT, EHNE
eta HIRU sindikatuek deituta, ur-
teko bigarren geba orokorra izan
zen sei hilabeteko epean Hego
Euskal Herrian. Martxoaren 29ko
greba sindikatu guztiek deitu zu-

ten; irailekoa, euskal gehiengo
sindikalak. 

Sei hilabete lehenago gertatu
bezala, grebak eragin handia
izan zuen Donostian; aurrekoa
bezain beste eraginik ez zuen
izan agian, baina protesta eguna
garrantzitsua izan zen era bere-
an. Piketeak goizean goizetik ibili
ziren hiriko kaleetan eta indus-
triaguneetan barrena, eta poli-
ziaren presentzia nabarmena
izan zen. Martuteneko 27 poligo-
noan, sarbidea pnetumatikoekin
eta hondakinekin oztopatu zuten
langileek, Ertzaintzak barrika-
dak errepidetik kendu zituen
arte. 

Martxoan bezala, Gipuzkoako
Foru Aldundiko langileek bat
egin zuten grebarekin; Donostia-

ko Udalekoek, aldiz, batzuek baka-
rrik. PSE-EE, PP eta EAJko zine-
gotziak egun arrunta izango balitz
bezala aritu ziren lanean; Bilduko-
ek, bere aldetik, greba egin zuten. 

Oposizioko taldeek ez zuten au-
kera pasatzen utzi eta udal gober-
nua kritikatu zuten, hiriko aginta-
riak izanik, greba ezin dutela egin
esanez. Udalean, mugimendua
egon arren, ez zeuden bulego eta
zerbitzu guztiak irekita.

Greba irailaren bukaeran iza-
nik, Zinemaldiarekin bat egin
zuen. Jaialdia ia guztiz gelditu zu-
ten, Sail Ofiziala izan ezik, baina
horri ere eragin zion grebak. Hain-
bat aktore ezagunek ere protesta
egin zuten murrizketen aurka.
Kursaal aurrean bilduta, bat egin
zuten grebarekin, Murrizketa gu-

txiago, kultura gehiago irakur zi-
tekeen elastikoak jantzita. 

Aktoreek Saguesetik zetorren
manifestazioa iritsi arte itxaron
zuten bertan eta, manifestazioa
aurretik pasa zenean, txalo ba-
tzuk entzun ahal izan ziren. Ondo-
ren, beraiek ere, bat egin zuten
martxarekin.

Urrian ere
Bestalde, urriaren 14ean, zazpi hi-
labeteko epean egondako hiruga-
rren greba egunari egokitu zi-
tzaion txanda; kasu honetan,
CCOOk eta UGTk deituta, besteak
beste. Greba egun honek ez zuen
beste biek izandako eragina eduki,
euskal gehiengo sindikalak bat
egin ez zuelako protestarekin.
1asorzabal@hitza.info

GLana

Martxoaren 29an egindako manifestazioa. MIKEL GOÑI

Donostiarrak ez dira kikildu, langileen eskubideen alde eta murrizketen aurka protesta egiteko garaian; egoera
ekonomiko zailak egunerokoa baldintzatu du, baina krisitik haragoko albisteak ere ekarri ditu 2012ak.
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Parte Zaharrean egindako batzarretako bat. SORTU

Topoaren lanak, Herreran, geltokia inauguratu aurretik. UDALA

Egungo autobus geltokia. MIKEL GOÑI

Sortu lanean da
Ezker abertzalea hamar urtez
legez kanpo egon ostean, Sor-
tuk ekainean lortu zuen legez-
kotasuna. Alderdi politikoak
Sortzaile prozesuari ekin dio
orain, auzoz auzo batzarrak
egin eta eztabaiden bidez ekar-
penak jasotzeko, beti ere alder-
diaren oinarriak finkatzeko. 

Lehen bileren erantzuna «bi-
kaina» izan dela nabarmendu

dute Sortuko kideek. «Batza-
rren edukiei dagokienez, luze
aritu ginen; Sorturen definizioa
zehazten, baita antolakunde be-
rriaren oinarri ideologikoen in-
guruan hausnartzen ere. Sozia-
lismoa, independentzia, femi-
nismoa, internazionalismoa,
ekologia, euskara edota parte
hartzea bezalako kontzeptu sa-
konen gainean aritu ginen ezta-

baidan. Benetan aberasgarria»,
azaldu dute alderdi indepen-
dentistako lagunek. 

Prozesua osatzeko beste bi bi-
lera egiteko gelditzen dira Do-
nostian; urtarrilaren 26an eta
otsailaren 9an. Herritarrekin bi-
lera horiek guztiak egin ostean,
prozesu guztia otsailaren 23an
bukatuko dute, Sorturen lehe-
nengo nazio biltzarrarekin.

Bileren aurretik, 1.600 txosten
banatu zituzten, eta auzo bakoi-
tzean sortzaile prozesuaren tal-
de sustatzaileak lanean ari dira.

GPolitika

Obren eragina salatu du udalak
Topoaren lanek Erdialdean eta
Antiguan «kaosa» eragingo dute-
la salatu du udal gobernuak. Eus-
ko Trenbide Sareak Donostialde-
ko Metroa izenekoa eraikitzeko
obrei buruzko erabakiak bere ka-
buz hartu dituela kritikatu dute.
«Horrelako eragina duten proiek-
tuek elkarlana eta adostasuna be-
har dute», esan dute Bilduko or-
dezkariek. Kale mozketak eta ga-
rraio publikoan galerak iragarri

dituzte, Eusko Jaurlaritzak udal
gobernuari dagozkion neurriak
hartu dituelako.

Larriki baloratu dute Matia
kalearen kasua. Izan ere, 8 hila-
betez itxita egongo da. Lanek
irauten duten artean, Erdialdeko
eta Antiguako hainbat kale moz-
tuta edo murriztuta egongo dira.
«Domino efektu bat» gertatuko
dela aurreratu dute, hiri osoan
eragina izango duena. Besteak

beste, Kontxako hiribideak edo
Zarautz hiribideak hiru urtez
bide bakarrarekin izango direla
azaldu dute, edota San Martin
kalea urtebetez itxita izango
dela. «Nork ordainduko du Kon-
txako aparkalekura sarbideak
kentzeak eragingo duen galera
ekonomikoa, edota Dbusen alda-
keten ondorioz emango dire-
nak?», galdetu dute udal gober-
nuko kideek.

GDonostialdeko Metroa

Atotxan eraikiko dute azkenean
Udal gobernuaren asmoen kon-
tra, Loiolako Erriberan ez dute
autobus geltokia egingo, Atotxan
baizik. Udalbatzarrean eztabaida
bizia izan eta gero, horrela eraba-
ki zuten irailean. 

Urtea amaitzeko atarian, Etxe-
bizitzako eta Hirigintzako zinego-
tzi ordezkari Ricardo Burutara-
nek azaldu zuen hainbat gauza
falta direla lanekin hasteko, bai-
na gehienak abian daudela eta
maiatzerako lanak hastea aurrei-

kusi dutela. Lanak egiten dituz-
ten artean eragingo dituzten kal-
teak neurtu behar dituzte. Horre-
tarako, jada abian dago inguru-
menaren eragin txostena. Hori
burutu eta Gipuzkoako Foru Al-
dundiak emaitzak onartzen ditue-
nean, lanak hasteko prest egongo
liratekeela esan zuen. 

Txostena aurkezteko epea ur-
tarrilean amaitzen da. Ondoren,
txosten hori ikertzeko Aldun-
diak apirila arteko epea izango

du. Behin erantzun positiboa
emanda, lanak hasiko lirateke.
Baietza izatea espero dute; «alde-
ko erantzuna jasotzeko arazorik
ez dugu ikusten», esan zuen Bu-
rutaranek.

Lanak maiatzean hastea espe-
ro dute eta  24 hilabeteko iraupe-
na izatea aurreikusi dutela adie-
razi zuen zinegotziak; «bi hamar-
kada zain pasa ostean, 2016rako
autobus geltokia bukatuta egon-
go da», esan zuen.

GAutobus geltokia

2012ko abenduaren 20a, osteguna irutxuloko hitza III

hiria ›



Autoak, Zuatzuko enpresa gunean. MIKEL GOÑI

GMugikortasuna

Enpresa guneetan
TAOa kenduko dute 
PSE-EEren azken legegintzal-
dian ika-mika handia sortu zen
TAOarekin, Odon Elorzak buru
zuen udal gobernua enpresa gu-
neetan aparkatze sistema arau-
tua luzatzearen aldekoa baitzen.
Bada, urtebeteko bileren ostean,
Igara, Miramon eta Zuatzun TAO
sistema kentzea adostu zuten
azaroako udalbatzarrean. Bil-

duk, EAJk eta PPk bat egin zuten
neurriarekin; PSE-EEk, ordea,
abstentzioaren alde egin zuen. 

Hiri Azpiegitura eta Zerbitzue-
tako zinegotzi Nora Galparsorok
PSE-EEren jarrera kritikatu zuen.
«Harritzekoa da TAOa defenda-
tzen zuten horiek txintik ez esa-
tea», adierazi zuen Ernesto Gas-
cok buru duen taldeari zuzenduta.

Hain zuzen ere, Bilduk, EAJk
eta PPk erabakia hartu zuten egu-
na garrantzitsutzat jo zuten; PSE-
EE, ordea, adostutako proposa-
menak abantailak dituela onartu
arren, zenbait gabezi dituela esa-
tera mugatu zen. Mugikortasun
zinegotzi Jon Albizuk azaldu zuen
udal arautegi berri bat egin dutela
egoiliar eta langileen mesedetan.
Bildu Loiolako Erriberan TAO sis-
tema ezartzearen alde ez dagoela
argitu zuen, Loiolan eragin ditza-
keen ondorioak lehenago aztertu
gabe, baina beste neurriak hartze-
ko baldintza hori onartu behar
izan dutela jakinarazi zuen.

G Intxaurrondo

Auzora iritsi da Euskotren  
Intxaurrondoko eta Herrerako
bizilagunek tren geltoki berria
dute erabilgai joan den urriaz
geroztik. Intxaurrondo auzoari
dagokionez, lehen aldiz iritsi da
Euskotren auzora, eta bertako
bizilagunak zortzi bat minu-
tuan iritsi ahal dira orain Er-
dialderaino.

Lehen egunetan jasotako da-
tuen arabera, beste lanegune-
tan zerbitzua erabili ohi dute-

nak baino 7.000 erabiltzaile
gehiago zenbatu zituzten; horie-
tatik 2.000 ohiko txartel edo abo-
nuekin, eta beste 5.000k Intxau-
rrondo eta Herrerako getokie-
tan banatutako doako txartelak
erabili zituzten.

Irekiera egunean, Euskotre-
neko Batzorde Iraunkorrak pro-
testa egin zuen, Topoa Eusko-
tren da! lelopean. Orain arte
Euskotren izan dena Metro Do-

nostialdea izendatzeak kezkak
sortu dizkie. Zehazki horrek en-
presa banatzea ekarri dezakee-
laren susmoa dute.

Batzorde iraunkorrak ez du
ulertzen nola gastatu ahal izan
dituzten bi milioi euro izen alda-
keta horretan. Horren inguruan,
inork ez diela ezer azaldu esan
dute langileek. Gainera, jakin
nahi dute zein den izen aldaketa-
ren arrazoia.

GHauteskundeak

Alderdi bozkatuena izan da EAJ
Eusko Legebiltzarrerako hautes-
kundeetan, urrian, EAJ izan zen
garaile, baita Donostian ere. Jel-
tzaleek sei mila boto baino gehia-
goren aldea atera zieten PSE-EE
eta EH Bilduri hirian. EAJk
28.148 boto lortu zituen; PSE-
EEk, 21.606; EH Bilduk, 21.193;
eta PPk, 14.725. Parte hartzea
%66koa izan zen, duela hiru urte
baino ia hiru puntu gehiagokoa.

Auzoz auzoko datuei so eginez
gero, emaitzak emaitza, argi ge-
ratu zen egungo udal gobernuak
indar handia duela hirian, babes
piskat galdu arren. EAJk gora-
kada izan zuen, baina koalizioa
oraindik hainbat auzotan izan
zen nagusi. Izan ere, EH Bildu
hiriko zazpi lekutan izan zen
bozkatuena: Parte Zaharrean,
Añorgan, Igeldon, Zubietan, In-

txaurrondon, Egian eta Martu-
tenen. 

EAJ sei auzotan izan zen nagu-
si: Amara Berrin, Amaran, Anti-
guan, Aieten, Grosen eta Loiolan.
PSE-EE, berriz, bi lekutan izan
zen bozkatuena; Altzan eta Bide-
bietan. Parte Zaharrean lehia bi-
zia izan zen, sei botoren aldeare-
kin besterik ez baitzuen mendean
hartu EH Bilduk EAJ. 

Intxaurrondoko geltoki berrira jaisteko eskailerak. KATTALIN MINER

Joseba Egibar, Ibaetan, botoa ematen. ESTITXU ZABALA
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Lapurreta saiakera eta
hildako bat, La Caixan
Amara Berrin, Felipe IV.a hiribi-
deko La Caixaren egoitzan lapu-
rreta ahalegina izan zen uztaile-
an, eta hildako bat egon zen: bi
lapurretako bat hil egin zen,
bala zaurien eraginez. Bestea
atxilotu egin zuten.

Jessica banketxearen ba-
rrualdean zegoen lapurreta
saiakera gertatu zenean: «Tran-

sakzio bat egiten ari nintzen gi-
zon bat nire atzean jarri denean.
Une horretan, leihatilako langi-
leari txorakeririk ez egiteko
esan dio. Lapurreta bat zela ja-
kin dut orduan», azaldu zuen.

Lapur horrek besotik heldu eta
bazter batera eraman zuen Jessi-
ca bera, barruan ziren gainontze-
ko pertsonak ziren lekura. Leku-

ko honen arabera, bulegoan sei
pertsona ziren lapurrak sartu zi-
renean; hiru bezero eta hiru lan-
gile, hain zuzen ere: «Lasai ego-
teko esan digute, eta lurrean
esertzeko eskatu. Leihatilakoa-
ri kutxa ireki zezala esan diote,
dirua besterik ez zutela nahi»,
adierazi zuen Jessicak.

Ertzaintza bertaratu zenean
hasi zen tiroketa. «Tiro hotsak
entzun ditugunean, denak lu-
rrera bota gara, elkarren artean
babestuz. Oso azkar joan da
dena. Hamabost minutu eska-
setan gertatu da», esan zuen.

GAmara

Balea bat hil da hondartzan
Abenduko zubiaren hasierak
ezustea ekarri zuen Donostiara;
balea bat hilda agertu zen Kon-
txako hondartzan. Balea bezpe-
ran ikusi zuten badian, eta biha-
ramunean hondartzara iritsi
zen, gaixotasunak jota, bertan
hiltzeko.

Eguraldi onak lagunduta, eta
pertsona askorentzat jai eguna

izanik, jende ugari zebilen Kon-
txako hondartzan. Udaltzaingo-
ak lokarriz hesitu behar izan
zuen gunea jendearen joan-eto-
rria zaintzeko.  

Gaixotasunak erabat ahuldu
zuen balea itsasoan zela; hortaz,
babes bila etorri zen Donostiako
badiara, Kontxan hil zen arte.
Azalean odola zuen, arrokek eta

hondarrak eragindako zaurien-
gatik. Hamabost metroko luzera
eta zortzi eta hamar tona bitar-
teko pisua zuen baleak, izan be-
harko lukeenaren erdia; gaixo-
tasunaren ondorioz pisua galdu
zuen. Udalak tona askoko bi ga-
rabiren bidez balea altxatzea
erabaki zuen, kamioi batean
sartzeko, goizaldean.

GKontxa

Pailazoak, gaixotasuna arintzeko
Pailazoak barrea eta algara on-
doan darama beti. Algaraklown
taldea, ordea, irribarretik hara-
go doa; gaixotasuna dagoen to-
kietan alaitasuna eta ilusioa ba-
natzeko sortutako pailazo tera-
peutiko taldea baita. Helburu
horrekin jarri dute abian Donos-
tiako Ospitaleko egonaldia goxa-
tzea helburu duen egitasmoa.

Azaroan hasi ziren Algara-
klown taldekoak Donostiako Os-
pitaleko haurrei bisitak egiten,
baina urtetako eskarmentua

dute clown lanetan. Dena dela,
orain elkarlanean gogotsu bada-
biltza ere, kasualitatez sortu zen
taldea.

Saioa Aizpurua (Errenteria,
1978) eta Amparo Miguel (Valen-
tzia, 1951) Madrilera joan ziren os-
pitaleko clown izateko ikastaro
batera. Autobus bera hartu zuten
Donostian, baina ez zuten elkar
ezagutzen. Biek, ordea, helburu
bera zuten. Madrilen ikasitakoa-
rekin Donostiako Ospitalean
clown proiektu bat sortzea. 

Hala, Madrilgo ikastaroan el-
kar ezagutu, eta gaur egun Alga-
raklowneko arduradunak dira.
Talde irekia da, hamar bat lagun
badira dagoeneko; Oihana Fer-
nandez (Gros, 1986), tartean. Eri-
zaina eta pailazoa da bera. «Eri-
zain lanetan ari naizenean ez dut
sudur gorririk janzten, baina gai-
xoen egonaldia ahalik eta goxoe-
na izaten saiatzen naiz beti; lane-
an edo lanetik kanpo, beti dut
clown izaera», adierazi du  Oiha-
na Fernandezek.

GDonostia Ospitalea

Oihana Fernandez, Amparo Miguel eta Saioa Aizpurua. AGURTZANE ALTUNA

Balea, Kontxako hondartzan. NAGORE KOCH

Jessica, lapurreta saiakeraren lekukoa. MAITANE ALDANONDO

2012ko abenduaren 20a, osteguna irutxuloko hitza V
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Agurren eta urtemugen urtea 

Idazle antiguatarra zendu da, ekarri oparoa utzita 
Aritz Sorzabal

Jose Luis Alvarez Enparantza
Txillardegi (1929-2012) urtarrila-
ren 14ean zendu zen. Hil baino
egun gutxira arte kalera irteten
bazen ere, adinaren ondorioz,
osasunez ahul zebilen, eta herio-
tzera eraman zuen. Etxean zen-
du zen, 82 urte zituela.

Hil kapera Errekaldeko beila-
tegian izan zen, eta, ondoren,
errausketa familia giroan egin
zuten. Beilategira politikako eta
euskalgintzako hainbat ordez-
kari joan ziren azken agurra
ematera: Juan Karlos Izagirre
Donostiako alkatea, Jose Austin
Arrieta idazlea, Xabier Mendi-
guren Elizegi idazle eta edito-
rea, Koldo Izagirre idazlea eta

Ramon Agirre aktorea, besteren
artean. Bere heriotzak hutsu-
nea eta galera handia ekarri di-
tuela adierazi zuten Euskal He-
rriko hainbat alorretako kide as-
kok. Bidea ireki zuela goraipatu
zuten, eta bere ibilbidearekin ja-
rraitzeko konpromisoa ere har-
tu zuten.

Argi dago, betirako geratuko
dela Txillardegiren oinordetza,
bai Donostian bai Euskal He-
rrian ere. Euskara, literatura
eta politika uztartu zituen bere
bizitza oparoan zehar, eta horie-
tako arlo bakoitzean ondare na-
barmena utzi du. Hirian ere lan
egin baitzuen euskararen alde.
IRUTXULOKO HITZAko kolabora-
tzailea izan zen, Loretopetik ata-
lerako iritzi artikuluak idatziz.

Horretaz gain, Bagera Donos-
tiako Euskaltzaleen Elkarteko
kidea izan zen, bai bera eta bai
bere sendia ere. 

Bitxia da, baina bere kabuz
hasi zen euskara ikasten
1948an, etxean jakin arren ez
ziotelako erakutsi. Hamarkada
batzuk geroago, Euskara Ba-
tuaren eratze prozesuan eragi-
le nagusienetakoa izan zen,
buru-belarri kolaboratu bai-
tzuen lan horretan. Euskal
aditz batuaren taulen egilea
izan zen, esaterako. 

Bere ideologia politikoak oz-
topatu zion euskaltzain oso
gisa izendatua izatea. Hala ere,
azkenean, bere hautagaitza
proposatu zuten, baina berak
uko egin zion izendapenari.

Euskaltzaindiaren Ahoskera
Batzordeko kide izan zen, 1993an
batzorde hori sortu zenez geroz-
tik.

Era berean, Euskal Herrian
Euskaraz elkartearen sortzaile-
etako bat izan zen.

Ondoko etxearen izena
Jatorrizko izen deiturez baino,
ezizenez zen ezagunagoa. Bere
amona hil zenean, aitonak Tolo-
sa uztea erabaki zuen, oso min-
duta geratu zelako alarguntze-
an. Hala, bere aitak 10 urte zitue-
nean etorri ziren Donostiara.
Bere aitonak etxe bat eraiki zuen
bere emaztearen izenean eta
Casa Victoria jarri zion. Etxe
hori Txillardegi izeneko etxea-
ren ondoan eraiki zuen, eta hor-

tik hartu zuen ezizena. «Toponi-
moa da, ez da etxekoa. Ni ez naiz
inoiz Txillardegikoa izan. Txi-
llardegikoak Iturriatarrak dira,
eta ez gu. Matia kalean zegoen
etxea, eta horregatik hartu nuen
izen hori. Toponimoa zelako, eta
nire ustez, euskal tradizioari ja-
rraituz toponimo hori hartu
nuen, eta ez neure izena», azaldu
izan zuen idazleak.

Antiguatik Parte Zaharrera
joan zen bizitzera Txillardegi.
Hala ere, antiguatarra izan zen
betiko, «antiguatar gelditu naiz
sentimenduz», esan ohi zuen.
Horrela uler daitezke berak ida-
tzitako Antigua 1900 (1991) eta
Santa Klara, gure uharte ezeza-
guna (2004) liburuak.
1asorzabal@hitza.info

GTxillardegi

Txillardegi, 2005eko argazki batean. ALBERTO ELOSEGI / IRUTXULO

Txillardegi eta Joxe Aierbe hil ziren urtea bezala gogoratuko dute donostiarrek 2012a, baita Txirri, Mirri eta
Txiribitonek adio esan zuten data gisa ere. Viktoria Eugeniaren mendeurrenarengatik ere izango dute gogoan.

kultura ›
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Haritz Azkarraga, Juan Karlos Izagirre eta Ane Rodriguez. JESUS MARI PEMAN

Hekimen elkartea Koldo Mitxelenan aurkeztu zuten. HEKIMEN

Viktoria Eugenia, Jazzaldiaren aurkezpen egunean. NEREA LIZARRALDE

Rodriguez, zuzendari
Tabakalerako Administrazio
Kontseiluak ekainean hautatu zi-
tuen Ane Rodriguez eta Haritz
Azkarraga kultura zuzendari eta
kudeatzaile berri gisa.

Ane Rodriguez (Donostia, 1978)
kultur kudeaketan esperientzia
zabala duen pertsona da, eta, az-
ken urtean, denbora gutxian

erreferente bihurtu den Matadero
Madrilgo kultur ekoizpen zentro-
aren koordinazio taldeko kide
izan da. Aurrez, ARCOn ere lan
egin zuen lau urtez, garai hartan
zuzendari zen Lourdes Fernandez
donostiarrarekin batera.

Haritz Azkarraga izango da Ta-
bakaleraren kudeaketaren ardu-

ra bere gain hartuko duena. Mon-
dragon Unibertsitateko ingenia-
ritza tekniko industriala da Az-
karraga (Arrasate, 1973). Kursaal
kongresu jauregiko zuzendari
tekniko eta kudeaketa zerbitzue-
tako arduradun lanetan ibili da.
Ibilbide luzea burutu zuen koope-
ratiben alorrean.

Ikerne Badiola Kultura diputa-
tuak lan talde berriaren dohai-
nak goraipatu zituen; gaztea, bai-
na eskarmentu handikoa delako.

GTabakalera

Hekimen sortu dute 
Publiko ez diren euskarazko ko-
munikabideek Hekimen elkar-
tea aurkeztu dute Donostian,
Koldo Mitxelena Kulturunean,
«ahots bateratua» izateko eta
«eremu komunikatibo sendoa»
garatzeko helburuarekin. IRU-
TXULOKO HITZA elkartean dauden
komunikabideetako bat da. 

Tokikom elkarteko zuzendari
Iban Arantzabal izango da Heki-
meneko presidentea. Postu hau
urtero txandakatuko dute. Zor-
tzi kideko zuzendaritza izango
du elkarte berriak; aipatutako
Tokikom, Argia, Berria, Euskal
Irratiak, Gaur 8, Gazteberri, Ha-
maika Telebista eta Xaloa Tele-

bistako ordezkariek osatuko
dute. Hekimen elkartearen ba-
rruan berrogeita hamar bat ko-
munikabide daude oraingoz,
baina elkarteko ordezkariek
euskaraz jardun eta publikoak
ez diren gainontzeko hedabide-
ei deia luzatu diete. 

«Orain ahots bateratua izango
dugu: gizartearen aurrean ager-
tzeko, instituzioekin hitz egite-
ko, gure kezkak agertzeko, gure
indarra...», esan dute.

GHedabideak

Mendeurrena ospatu dute
Viktoria Eugenia Antzokiaren
mendeurrenaren ospakizun
handia izan zen uztailaren
20an. Gaujazza izeneko festa os-
patu zuten gauerdian. Jazz doi-
nuek bete zituzten antzokiko
txoko guztiak. Ray Gelato & His
Giants Orchestra, Norvegiako
Mari Kvien Brunvoll abeslaria,
Josetxo Goia-Aribe, Dorantes

piano jotzailea, Terje Rypdal gi-
tarrista, Ipar Euskal Herriko
Just Friends Quintet, Peter
Evans tronpetista… Kontzer-
tuak hasi baino lehen Viktoria
Eugeniaren 100 urteengatik
topa egin zuten.

1912ko uztailaren 20an inaugu-
ratu zuten Viktoria Eugenia An-
tzokia. Kulturaren aterpe izan da

azken ehun urteetan. Eta hori
baino gehiago: Nazioarteko
jaialdien egoitza, agertoki fran-
kista, gerra arteko artisten ba-
besleku, izar handien kamerino,
talentu berrien sehaska, hain-
bat aldarrikapenen bozgorai-
lu… Batzuetan, denen zerbi-
tzuan; eta urte askoan, gutxi ba-
tzuen esku. 

GViktoria Eugenia
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Jazz doinuekin
ospatu dute
Viktoria
Eugeniaren
mendeurrena 
Gaujazza izeneko festa egin
dute urtebetetze egunean;
antzokia kulturaren aterpe
izan da ehun urtez qVIIEnpresa guneetan ez da

TAO sistemarik egongo,
udalbatzak erabakita 
EAJk eta PPk bat egin dute udal
gobernuarekin; PSE-EEk, ordea,
abstentzioaren alde egin du qIV

Jose Luis Alvarez
Enparantza ‘Txillardegi’
zendu da, 82 urterekin
Errekaldeko beilategira politikako eta
euskalgintzako ordezkari ugari joan dira
antiguatarrari azken agurra eskaintzeko qVI

Herritarrak kalera irten
dira murrizketen aurka
protesta egiteko 
Hiru greba egun egin dituzte 2012an;
martxoaren 29ko lan uzteak sindikatu
guztiek deitu dituzte qII

Hamabost metroko balea
bat hilda agertu da
Kontxako hondartzan
Babes bila etorri eta gero zendu da
Donostiako badian, gaixotasunak jota;
ikusmina piztu du herritarren artean qV
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Ez gaitezela kexa

Agur esateko ordua iritsi
zaigu, eta ez bakarrik ur-
teari. Urtarriletik aurrera

proiektu berri bat abiatzea aurrei-
kusita du IRUTXULOKOHITZAk, ur-
tekari honen azken orrian zehaz-
ten den bezala, baina hori ere ez
da adio esateko arrazoia. 2012ko
abenduaren 21a da bihar, mundua
bukatuko omen den eguna. Hala
iragarri dute, behintzat, aspaldi-
tik. Urrutira joan gabe, duela ur-
tebete, 2011ko urtekarian, gaurko
gai berari buruz egin nuen gogoe-
ta zutabe honetan.

Hain zuzen ere, maia zibiliza-
zioaren egutegia oinarri hartuta,
ustez, aurtengo Santo Tomas
egunean etorriko da hondamen-
dia. Iragarpen honi buruzko peli-
kula bat eta guzti egin dute, baita
zenbait liburu idatzi ere. Mahai
inguruak ere egon dira gaiari bu-
ruz, baita iritzi eta analisi jario
handia komunikabideetan. Ho-
rrenbestez, zalantza gutxi daude;
bihar gure bizitzaren azken egu-
na izango da. Egunkari, irrati eta
telebistek hala badiote...

Guztia amaitu aurretik, egin
gabe geratu diren gauza horiek
egiteko denbora gutxi izango
dugu egunkari honetako kazeta-
riok. Guretzat lan eguna da
biharkoa, eta, gauerdian gerta-
tzen dena gertatuta ere, hala iza-
tea pentsatu dugu. Hiria nola
suntsitzen den ikustea eta konta-
tzea izango da gure zeregina, bai-
na, hori gertatu ezean, iragarpe-
na beteko ez balitz, Santo Tomas
egunaren kontakizun zuzena
egingo dugu webgunearen bitar-
tez, goizean goizetik. 

Tristea da gero; munduaren
azken egunean ere nahi duguna
egiteko aukerarik ez. Konstituzio
plazan izango den Tomaxirekin
gertatu bezala, atzera kontaketa
hasi da, eta Santo Tomaseko txe-
rria bezala, kateatuta gaude,
nahi duguna egin ezinik, lan egi-
tea egokitzen zaigulako.

Bada, ezinak ezin, zorigaizto-
koak baino, zoriontsuak gara gu;
azken batean, lana dugu, eta ga-
rai honetan hori esatea ohore bat
da, esaldia topiko xamarra izan
arren. Etsipena oso zabalduta
dago gaur egun, zenbaitek euren
bizitzarekin, munduarekin,
amaitzeko erabakia hartzeraino.
Horiengatik bakarrik, errespe-
tuari zor, ez gaitezela kexa!  
1asorzabal@hitza.info

Aritz Sorzabal
Kazetaria

2 Iritzia

Xabier Zabalak Jose
Ramon Mendizabalen
lekua hartu du
Loiolatarra Donostiarra arraun elkarteko
entrenatzaile berria da; azken bi urteetan
traineruko arraunlaria izan da qXII

Autobus
geltokia
Atotxan
eraikiko dute
azkenean 
Loiolako Erriberako
kokagunea baztertu du
oposizioak, Bilduren
proposamenaren aurka q III

Ane Rodriguez
Tabakalerako
kultura
zuzendaria
izendatu dute
Kudeatzaile berri
Haritz Azkarragarekin
batera hasi da lanean
donostiarra qVI

Anoetako
atletismo pista
kentzeko urratsa
eman du udalak
Plan Orokorrean aldaketak
onartu ditu, Amarako kasuan,
estadioaren birmoldaketa
egiteko qXII

Intxaurrondoko eta
Herrerako
bizilagunek   tren
geltoki berria dute
Euskotreneko langileek protesta
egin dute irekiera egunean, ‘Topoa
Euskotren da!’ leloarekin q IV



Artelekuko programa koordinatzaile Natalia Barberia. ESTITXU ZABALA

GArteleku

Uholdeek eragindako
kaltea konpondu dute
Egunerokotasunari agur esan
zion Artelekuk 2011. urteko aza-
roan, uholdeek eragindako kalte
larrien ondorioz; hilabeteetako
lanen ostean, oinarrizko lekua eta
materiala atonduta, berriro ere
bere bidea hartu zuen ekainean. 

«Ez ginen etorkizunari edo ira-
ganari begira ari, hunkituta gera-
tu ginen. Urak bi metroko altuera
hartu zuen, eta lehen solairuko
material guztia eta lan egiteko ge-

nituen baliabide guztiak urez be-
teak geratu ziren. Nire kasuan, or-
denagailuan hamar urtez bilduta-
ko informazioa galdu nuen». Ha-
laxe oroitu zuen Artelekuko
programa koordinatzaile Natalia
Barberiak 2011ko azaroa. Berezi-
ki, Txomin Enea eta Martutene
auzoak jipoitu zituzten orduko
uholdeek, eta kalte larriak eragin
zizkien bizilagunei. 

Txominen egoitza duen Artele-

ku sorkuntza guneak ere sekula-
ko galerak izan zituen. Ordutik
garbiketa, konponketa eta berres-
kuratze lanetan aritu ziren berta-
ko erabiltzaileak, ahalik eta azka-
rren egoitza lan egiteko moduan
izateko. «Berriro ere zerotik haste-
ko arrazoia bilatu genuen», gehi-
tu zuen Barberiak. 

Egindako konponketa lanei es-
ker, ekainaren bukaeran berriro
ateak zabaldu zituen Artelekuk,
eta komunikabideei zein herrita-
rrei bertaratzeko deia egin zieten.
Oraindik bertako arduradun eta
artistei zeregina geratzen zaien
arren, sorkuntza lanean murgil-
du ziren berriro ere, hori baita egi-
ten dakitena.

kultura ›
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GZinemaldia

Izarrak, 60. urtemugan
Francois Ozon zuzendari fran-
tziarraren filmari eman zioten
film onenaren saria Donostiako
Zinemaldiaren aurtengo ekital-
dian. Ez zen ezusteko handirik
izan 60. Zinemaldiaren palmare-
sean, Ozonen filma faboritoen
artean baitzegoen. Dans la mai-
son filmak eskuratu zuen Urrez-
ko Maskorra. 

Gidoi onenaren saria ere jaso
zuen gainera. Juan Mayorgaren
El chico de la ultima fila antzerki
obran oinarrituta dago Ozonen
filma. Mayorga bera ere igo zen
taula gainera, Ozonekin batera
saria jasotzera. 

Aurtengo Zinemaldira izar
asko etorri ziren, eta horietako
batzuk saria jasota etxeratu zi-
ren. Hain zuzen ere, bost Donos-
tia Sari banatu zituzten, inoiz
baino gehiago. Jaialdiaren 60.

urtemuga ospatzeko erabaki zu-
ten horrela izatea. Dustin Hoff-
man, Tommy Lee Jones, John
Travolta, Ewan McGregor eta
Oliver Stone izan ziren garaiku-
rra jaso zuten izarrak.

Horiez gain, Susan Sarandon,
Richard Gere, Monica Bellucci
eta Ben Aflleck aktoreak Donos-
tian izan ziren, besteak beste.

Inaugurazio gala 60. urtemu-
garen ospakizuna izan zen.
Jaialdiaren une gogoangarrie-
nak ekarri zituzten gogora Kur-
saaleko festan. Izarrez betetako
ospakizuna izan zen, nola ez. Su-
san Sarandon eta Richard Gere
izan ziren protagonistak. 

Aurtengo zenbakiei dagokie-
nez, Zinemaldiak ikusle kopu-
ruari eutsizion, greba eguna iza-
nagatik eta BEZa igo izanagatik
ere. 157.256 ikusle izan ziren
jaialdian; iazkoan, berriz, 158.608

Irailaren 26ko greba zela-eta
iazko jaialdian baino 32 emanal-
di gutxiago egon baziren ere, eta
sarreren prezioaren BEZa %8tik
%21era igo bazen ere, 1.353 ikus-
le gutxiago egon ziren soilik Zi-
nemaldian.

John Travoltak banatutako bost Donostia Sarietako bat etxeratu zuen. NEREA LIZARRALDE



Loiolatarrak hutsune
handia utzi du
Joxe Aierberen hutsunea naba-
rituko dute loiolatarrek, euskal
kulturaren bultzatzaile nagusie-
netakoa urrian hil baitzen, 78 ur-
terekin, osasun arazoen ondo-
rioz. Ubegi baserrian jaioa zen
Aierbe, arotza zen lanbidez, eliz-
koia eta euskaltzalea. 

Oraindik ere gogoko zuen ba-
serri lanetan aritzea, Ubegiko
baratzean. Maru Diazekin ez-
kondua zegoen, eta Mirari eta Jo-
xemi seme-alabak izan zituen;

baita biloba bat ere, Maddi. Bere
aita Bartolorengandik jasotako
bertso zaletasuna odolean zera-
man, eta maiz bertso jartzaile la-
netan aritu zen. Bere bertso pape-
rekin liburu bat ere argitaratu
zuen, Alako batean izenburupe-
an, 1997an. 

Aurrerago, 2004ean, Agindua
zor ere kaleratu zuen; bertan,
hainbat urteetan idatzitako ber-
tsoak, ipuinak, kronikak eta iri-
tziak bildu zituen. Bertso Egune-

ko omenduetako bat izan zen
1994an, beste zazpi bertso jar-
tzailerekin batera. 

Auzoko mugimenduarekin lo-
tura estua izan zuen, eta Aran-
tzazuko Ama ikastolaren bul-
tzatzaileetako bat izan zen, Mar-
tutene eta Loiola inguruan
ikastola baten beharraz jabetu-
ta. Felixi Etxeberria ikastolako
irakasleetako bat da, eta gogoan
du Aierberan lana. «Loiolako
ikastola berak abiatu zuen, eta
Joxemi, bere semea, Loiolako le-
hen ikaslea izan zen», adierazi
du Etxeberriak. 

Hori guztia kontuan izanda,
ez da harritzekoa Aierbe Loio-
lan maitatua izatea.

G Joxe Aierbe

Adio, berrogei urte geroago
Agur esan dute pailazoek Donos-
tian; Euskal Herriari, berriz, urta-
rrilaren 6an esango diote adio, Igo-
rren egingo duten azken emanal-
diaren bitartez. Txirri, Mirri eta
Txiribitonek, berrogei urtez lan
eta lan ibili ondoren, erretiroa
hartuko dute; alegia, Xabier Otae-
gik (Amara, 1952), Jose Ignazio
Ansorenak (Parte Zaharra, 1953)
eta Txema Vitoriak (Amara,
1943). Txirri, Mirri eta Txiribiton
gazteei eman nahi diete lekukoa;
Fernando Ruizi, Kattalin Ansore-
nari eta Juanma Zalduari. Denak
elkarrekin izan ziren, abendua-
ren 15ean, Viktoria Eugenia An-
tzokian eman zuten azken saioan.

Lehen emanaldia Kresala el-
kartean egin zuten duela 40 urte.
«1972. urteko martxoan izan zen.
Ez zegoen deus haurrak euska-
raz dibertitzeko. Azkenean era-
baki genuen errazena pailazoa-

rena egitea izango zela, eta kua-
drillako jendearen laguntzare-
kin, jantzi batzuk prestatu geni-
tuen. Eta batez ere gure lagun
Pako Etxebestek lagundu zigun.
Apaizgaia zen garai hartan; eta
hark ekarri zizkigun pailazo gi-
doi batzuk», ekarri du gogora Xa-
bier Otaegik.

Euskaraz asko zegoen egiteko
garai hartan. «1972 urte hartan
puri-purian zegoen kontu bat,
euskaldunen artean beti bezala,
kristoren liskarrak eta gorrotoak
sortzen zituena: euskara batua.

Guk hasieratik euskara batua-
ren alde egin genuen. Baina bes-
teen kontra egin gabe. Zergatik?
Zorte izugarria izan genuen. Ne-
mesio Etxanizengana jo genue-
lako. Tipo izugarri euskaltzalea
eta jakintsua zen. Esku zabalik
hartu gintuen», azaldu du Jose
Ignazio Ansorenak. 

Hastapenean egindako lana-
rekin harro daude. «Gure ekar-
pena neurri batean iraultzailea
izan zen. Euskaraz ikuskizun bat
egitea, eta haurrentzat gainera»,
erantsi du Otaegik. 

GTxirri, Mirri eta Txiribiton

Txirri, Txiribiton eta Mirri. EITB

Joxemi Aierbe, semea; Maru Diaz, emaztea; eta Joxe Aierbe. IRUTXULOKO HITZA
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Gazteei utzi diete lekukoa

Xabier Zabala loiolatarra da entrenatzaile berria
Aritz Sorzabal

Xabier Zabala Bixkar (Loiola,
1974) arraunlari ohia da, azaroaz
geroztik, Donostiarra klubeko
traineruko entrenatzaile berria.
Jose Ramon Mendizabalen lekua
hartu du loiolatarrak, klubeko zu-
zendaritzak hala erabakita, eta
Mendik kargua utzi eta gero.

Gaztetatik hainbat kiroletan
aritu da Bixkar, eta kadetea zela
ekin zion arraun ibilbideari. Bere
auzoko klubean hasi zen, Loiolan,
Ur-Kirolakekin. Bertan osatu du
bere arraun ibilbideko denbora
tarte luzeena; Urkin aritu bai-
tzen, arraun finkoan zein mugiko-
rrean, 28 urte bete zituen arte. On-
doren, Urkik trainerua osatzerik

izan ez zuen garaian, Zumaian ari-
tu zen arraunean. 

Hernanin aspaldiko urteetan
geldirik zegoen klubean, berpizte
lanetan ere aritu da Bixkar. Hain-
bat lagunen artean, kluba berriro
abian jartzea lortu dute, eta egun
Hernaniko entrenatzaileetako
bat da. Lehenago ere, ordea, Urki-
ko entrenatzailea ere izan da. Gai-
nera, Trintxerpen eta Pasai Doni-
banen ere arraun egin du. Beraz,
esperientzia faltarik ez du. Azke-
neko bi urteetan, Donostiarrako
arraunlaria izan da Bixkar. Orain
jauzia emango du, entrenatzaile
postua betetzeko.

Komunikabideetara zabalduta-
ko oharrean, Donostiarrako zu-
zendaritzak Mendi gogoan izan
zuen: «Gaur arte egin duen lan bi-

kaina eskertu nahi diogu. Urte
hauetan guztietan kirol proiektua
sendotzeko egin duen lana aparta
izan da». 

Lanerako gogo handia eraku-
tsi zuen Bixkarrek izendatu be-
zain pronto: «Ardura sentipena
dut. Azkenean, hiriburuko trai-
nerua da, eta begi asko izango di-
tugu gainean. Bazkide asko, ilu-
sio handia… ardura handia izan-
go dut».

Mendik bere ordezkoarentzat
hitz onak izan zituen: ««Pertsona
egokia dela uste dut, eta badu es-
perientzia entrenatzaile bezala.
Oso zuhurra da, egoeren azterke-
ta orekatuak egiten ditu, eta ego-
kia da. Etxekoa da, eta oso ongi
ezagutzen du kluba».
1asorzabal@hitza.info

GDonostiarra

Donostiarra klubeko entrenatzaile Jose Ramon Mendizabalek eta Realeko kapitain Larraitz Lucasek
amaitutzat eman dute euren kirol ibilbidea, haien lekua betetzeko gaitasuna badagoela jakitun 

Xabier Zabala Bixkar. MIKEL GOÑI

kirola ›
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Kote Olaizola, Fernando Diez eta Iñaki Jauregi. BERA BERA

Dolua, Bera Beran
Jose Ignacio Olaizola donostiarra,
Kote Olaizola bezala ezaguna
zena, maiatzean hil zen, bihotze-
koak jota, 60 urterekin. Kirol arlo-
an pertsona ezaguna zen, Donos-
tiako Bera Bera klubeko sortzaile-
etako bat izan zen, eta Donostia
Kirolakeko langilea zen. Beraz,
min eta galera handia sortu du
bere heriotzak; Donostiako kirol
arloan, bereziki.

Atletismoarekin, saskibaloiare-
kin eta errugbiarekin lotura han-
dia izan zuen Olaizolak, besteak
beste. Hala, gaztetan errugbi joka-
laria eta atleta izateaz gain, ema-

kumezkoen Donosti eta Juven
saskibaloi taldeetako entrenatzai-
lea izan zen. Aurten, Espainiako
Errugbi Federazioko presidente
izateko hautagaia zen. Bere se-
mea, Julen, Iraurgi Lan Mobel eta
Lagun Aro GBCko jokalaria da.

Bera Berako presidente Fer-
nando Diezek bere oroitzapenen
berri eman zuen. «Orokorrean ki-
rol guztiarentzat galera izan da,
baina bereziki Bera Berarentzat.
Momentu honetan klubeko bazki-
dea bakarrik zen, baina zuzenda-
ritzako kidea izandakoa zen; beti
hor izaten zen, eta asko hitz egiten

genuen», oroitu zuen Diezek. Az-
ken batean, galera «ordezkaezi-
na» izango da Diezen ustez. 

Ideia ugariren bultzatzaile eta
sortzaile bezala oroituko dute as-
kok Olaizola. «Sekula ez zuen lu-
rra ukitzen, eta heldu egin behar
izaten genion. Ideiak sortzeko ma-
kina bat zen; Gipuzkoa Basket,
esaterako, bere ideia izan zen»,
azaldu zuen. «Urte asko eman ge-
nituen elkarrekin. Garai txarre-
netan elkarrekin kluba eusteko
gai izan ginen, Iñaki Jauregi eta
Iñaki Arnaezekin batera», erantsi
zuen Bera Berako presidenteak.

GKote Olaizola

Anoetako lanei, argi berdea

GReala

Udalbatzar luzea egin zuten irai-
laren bukaeran udaletxean; ia be-
rrogei gai izan zituzten hizpide,
mozioak eta erakunde adierazpe-
nak kontutan hartuta. Hartutako
erabaki garrantzitsuenetako bat
Anoeta inguruan egiteko dagoen
hirigintza egitasmoari lotutakoa
izan  zen. Gainera, udal talde guz-
tiek bat egin zuten erabaki hori
hartzeko garaian. 

Udalbatzak Hiriko Plan Oroko-
rrean aldaketak onartu zituen
aho batez, Amarako kasuan,
Anoeta estadioaren birmoldake-
ta egin dadin. Hala, realzaleek
hainbatetan eskatutako atletis-
mo pista kendu ahal izatea bide-
ratu zuen ofizialki udalak, iraila
hasieran udal gobernuak hartu-
tako erabakiaren bidetik. Izapide
hori beteta, Gasteizera bidali zu-
ten proposamena; Lurralde-An-
tolamendu Batzordera, alegia.

Horrenbestez, proiektua Eus-
ko Jaurlaritzaren esku dago
orain, behin betiko onarpena ja-
sotzeko zain. Argi berdea lortuz
gero, eraikuntza proiektua era-
tzeko garaia iritsiko da. Birmol-

daketa lanek lau urteko luzapena
izango dute, eta bitarte horretan,
ez dute estadioa itxiko. Hala, fut-
bol partidak normaltasunek jo-
katuko dituzte eta uneoro 27.000
zalerentzako eserlekuak egotea
bermatuko dute. Atletismo pis-
tak kenduta, 40.000 ikuslerentza-
ko egokitu nahi dute Anoeta.  

Aho batez hartutako erabakia
izan arren, oposizioak ez zuen au-
kera galdu Bilduko ordezkariak
kritikatzeko. EAJko bozeramaile
Eneko Goiaren hitzetan, «urte eta

erdi egitasmoa aztertzen egon
omen dira, askorekin hitz egi-
ten… mundu guztiarekin hitz
egin dute, udal taldeekin izan
ezik; harrigarria».

Kritika bera egin zuen PPko or-
dezkari Ramon Gomezek: «Ez
dute udal taldeekin hitz egin, eta
gogoratzen diet ez dutela gehien-
gorik». PSE-EEko bozeramaile
Ernesto Gascok, era berean, udal
gobernuaren «iluntasuna» salatu
zuen. «Ez da elkarrizketa existi-
tzen», adierazi zuen Gascok.

Anoeta estadioaren kanpoaldea. ESTITXU ZABALA
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Sito Alonso entrenatzailea, hutsarte batean. GIPUZKOA BASKET

GGipuzkoa Basket

Zerutik infernura,
hilabete gutxian
2011-2012 denboraldia historikoa
izan zen Lagun Aro Gipuzkoa
Basketentzat. Lehen aldiz bere
ibilbidean, Espainiako Kopa joka-
tzeko eta Ligako titulua eskura-
tzeko play-offetarako txartelak
eskuratu zituen, eta kanporaketa
horietan estu hartu zituen aurka-

riak. Lan bikaina egin zuten Sito
Alonso entrenatzaileak gidatuta-
ko jokalariek, baina hilabete ba-
tzuk geroago, denboraldi berria-
ren hasierarekin, jaitsiera ekidite-
ko borrokan bete-betean sartuta
dago taldea; lehen postuetatik
urruti.

Joan den sasoiko hiru jokalari
onenek Gipuzkoa Basket utzi
dute; Andy Pankok, Sergi Vidalek
eta Jimmy Baronek. Horrenbes-
tez, taldea erabat ahulduta geratu
da, ekarritako jokalariek ez baiti-
tuzte hutsune horiek bete. 

Momentuz, bereak eta bi pasa-
tzen ari da Lagun Aro, eta hurren-
go hilabeteetako patua horixe
izango dela dirudi. Egoera ekono-
mikoa ere ez da onena; Europan jo-
katzeko txartela eskuratu arren,
eskubide horri uko egin zion klu-
bak diru faltagatik.

GBehobia-Donostia

21.470 korrikalari
Gaintxurizketa eta Mirakruzeko
gainei ez ezik, euriari eta hotzari
ere aurre egin behar izan zieten
aurtengo Behobia-Donostia herri
lasterketan parte hartu zuten ko-
rrikalariek. Guztira, 21.470 laster-

kari iritsi ziren Bulebarrean ego-
kitutako helmugara; horrenbes-
tez, Fortuna elkarteak marka be-
rri bat ezarri du parte hartzaile
kopuruari dagokionez.

Helmugara iritsi ziren lagunen
artean bi milatik gora donostiar
zenbatu zituzten.Irabazlea Te-
rrassatik etorritako Jaume Leiva
izan zen, 1 ordu, 1 minutu eta 33
segundorekin. Emakumeen arte-
an, Oihana Kortazar elgetarra
izan zen azkarrena, 1 ordu, 14 mi-
nutu eta 45 segundorekin.

Donostiar azkarrena Mikel Al-
beniz izan zen. Egiatarra ezaguna
da herri lasterketen munduan,
txapel asko bereganatu baititu
azken urteetan, horietako batzuk
hiriko eta inguruko probetan; Al-
tzako Herri Bira, Loiolako Krosa
eta Sudur Krosa, besteak beste,
bere garaipen-zerrendan daude.
28. postuan sailkatu zen Albeniz,
1 ordu, 7 minutu eta 19 segundore-
kin. Marka bikaina egin zuen,
bere denborarik onena Behobia-
Donostian. 2010ean egindako
markarik onenarekin alderatuz
gero, ia bi minutu gutxiago behar
izan zituen.

Larraitz Lucas. REALA

GLarraitz Lucas

Anoetan utzi dio
baloia astintzeari
Larraitz Lucas egiatarrak Reala
eta futbola utzi ditu, baloia astin-
tzen hamasei urte eman eta gero.
Euskal Herriko selekzioaren elas-
tikoa jantzita agur esan zuen ekai-
nean, Anoetan, 7.000 zaleen aurre-
an. «Bizitza berri bat» hasi nahi
zuela esan zuen, familiari, bikote-

ari eta bere buruari denbora
gehiago eskaintzeko. «Egunen ba-
tean nire seme-alabei esango diet
euren ama jokalaria izan zela»,
esan zuen Lucasek futbola utzi eta
egun gutxira.

Anoetan, Euskal Herriko eta
Eslovakiako selekzioen arteko

partidan, berrogeita bi minutu
jokatu zituen, eta une horretan
iritsi zen partidako momenturik
hunkigarriena. Zaleen txalo za-
parradak eta taldekideen besar-
kadak jasota, negar malkoei eu-
tsi ezinik joan zen aulkira donos-
tiarra. Adio esan zion futbolari
une horretan, eta Anoetan bildu-
tako jarraitzaileak zutitu ziren
egiatarrari adio esateko.

Futbol jokalaria ez ezik, IRUTXU-
LOKO HITZAko kolaboratzailea ere
izan da hainbat urtez, taldearen
partiden berri emanez.

Jaume Leiva irabazlea, helmugan. FORTUNA
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Bi domina gehiago
lortu ditu Londresen
Donostiako Udalak harrera
egin zion urrian Richard Oribe
igerilariari, Londresko Paralin-
piar Jokoetan lortutako emaitza
onengatik,eta orohar, kirol ibil-
bide apartarengatik zorionak
emateko. Juan Karlos Izagirre
alkateaz gain, udal talde politi-
ko guztietako zinegotziak izan
ziren harreran. 

1992. urtetik hona, sei Para-
linpiar Jokotan parte hartu du.
Horietan, urrezko 8 domina, zi-
larrezko 6 eta brontzezko 2 lortu
ditu. Azkenak, zilarrezko eta

brontzezko bana, aurtengo Lon-
dresko jokoetan. Gainera, nazio-
arteko beste txapelketa askotan
ere lehiatu da, eta horietan ere
dozenaka domina lortzeaz gain,
hainbat marka hautsi ditu. Igeri-
keta bere kirol kutunena da, eta
gogor entrenatzen du egunero.
Hala ere, beste kirol batzuk ere
egiten ditu, adibidez: atletismoa,
txirrindularitza eta futbola. 

Oribek Udalak egindako ha-
rrera eskertu, eta indar handia
ematen diola esan zuen: «Kirol
maila honetan, asko bidaiatu be-

har da, entrenamendu gogo-
rrak egin eta komunikabideek
askotan ez dute behar bezala is-
latzen domina bat lortzen dugu-
nean. Horregatik, herritarren
babesa jasotzea eta horrelako
ekitaldiak egitea, udaleko agin-
tari nagusia eta udalbatza osoa
bertan daudela, asko eskertzen
ditut», adierazi zuen egindako
harreran. 

Ekitaldira Londresen irabazi-
tako bi dominak eraman zituen.
Alkateak plaka bat eman zion
antiguatarrari, bere ibilbidearen
aitorpen gisa.

Egun batzuk geroago, beste
eskertza bat jaso zuen Oribek;
2012ko Lan Onari saria, hain
justu, Eusko Jaurlaritzaren es-
kutik.

GRichard Oribe

Urrezko Danborra eman diote
Urrezko Danborra Fortunako
presidente Enrique Cifuentesek
jaso zuen joan den urtarrilean,
San Sebastian egunean, elkarte-
aren izenean. Ehun urte bete be-
rri dituen elkarteak antolatzen
du Behobia-Donostia herri las-
terketa. «Behobia-Donostiaren
historiako egunik garrantzi-
tsuena da gaur», esan zuen Ci-
fuentesek, urrezko danborra es-
kuan zuela. Antolatzaileak es-
kertu zituen Cifuentesek berak,

«erakutsitako ilusioarengatik;
nabaritzen da lasterketa gusta-
tzen zaiela, bestela ez zen hain
ondo irtengo». 

Atletak –zendutako Diego
Garcia, besteren artean– eta las-
terketa errepide bazterretik ba-
besten duten ikusleak ere esker-
tu zituen. Azken hauek Behobia-
Donostiaren azken kilometroa
«mitiko» bihurtu dutela nabar-
mendu zuen, jendetza biltzen
baita Donostiaren sarreran. 

Juan Karlos Izagirre alkate-
ak hitza hartu zuen ekitaldian,
Behobia-Donostia goraipatze-
ko. «Elkartasuna eta boronda-
tezko lana sustatzen du herri
lasterketak», adierazi zuen.

Hori esan eta gero, eta Urrez-
ko Danborra banatuta, Fortu-
na elkarteko lagunek alkateari
berari Behobia-Donostiaren
kamiseta bat oparitu zioten es-
kertza moduan, «korrika egin
dezan».

GFortuna

Fortunako presidentea, Urrezko Danborrarekin. NEREA LIZARRALDE

Richard Oribe, erdian, udalak egindako harreran. UDALA

2012ko abenduaren 20a, osteguna irutxuloko hitza XV

kirola ›



Aritz Sorzabal

U rte asko daramatza
Donostiako euskal-
gintzak bertako eus-
karazko informa-

zioa ematen duten komunikazio
proiektuak lantzen. Hauen arte-
an, Donostiako euskaldunei ber-
tako informazioa euskaraz es-
kaintzeko asmoz 2005ean sortu
zen IRUTXULOKO HITZA. Dagoene-
ko ia zortzi urte igaro dira orduz
geroztik.

Urte hauetan guztietan nahi baino
arazo gehiago sortu izan da. Krisi eko-
nomikoaren eta hedabideen eredu
krisiaren eraginez, hainbat aldaketa
eta egokitzapen egin behar izan ditu
IRUTXULOKOHITZAk. Aurrerantzean
ere egin beharko ditu, komunikazioa-
ren esparruan aldaketa etengabea
baita. Horrenbestez, 2013an proiektu
berria jarriko du abian.Urte hasiera-
rekin gauzatuko den egitasmoa-
ren helburua euskarazko infor-
mazioaren esparruari eustea da,
hizkuntza normalizazioaren bi-
dean hedabideena sektore estra-
tegikoa delako.

Horregatik, aurrera begira ja-
rri nahi du egunkariak. Proiektu
honek badu etorkizuna. Komuni-
kazio joera berriei erreparatu eta
hauek gurera egokituz Donostia-
ko euskaldunentzat ahalik eta
proiektu sendoena egin nahi du
IRUTXULOKO HITZAk.

Duela zenbait hilabete, egun-
karia astean sei egunez argitara-
tzetik lau egunetan argitaratzen
hasi genuen. Hala ere, kaltea izan
zitekeena mesede bihurtzea lor-
tu dugu, harpidedunen eta ira-
kurleen beharrei dagokienez.
Itzurun gehigarria sortu genuen
lehenik; Gipuzkoako Hitza etorri
zen geroago; eta internet ataria
indartu dugu 2012an, unean une-
ko albiste, irudi eta bideoekin, eta
sare sozialetan presentzia ber-
matuz.

Aldaketa gehiago etorri ziren
irailean, baina berezitasun kru-
del batekin; lehen aldiz, lan talde-
an izan zuten eragina. Izan ere,
IRUTXULOKO HITZAk bi langile gu-
txiago ditu orain. Baina, egoera
zailetatik indartuta ateratzeko
printzipioari berriro helduta, egi-
tasmo indartsua prestatu dugu
datorren urterako, galdu baino,
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harpidedunek zein irakurleek
irabaz dezaten.

Egitasmo horren oinarriak fin-
katuta daude dagoeneko: IRUTXU-
LOKO HITZA astekaria bihurtuko
da urtarrilaren 2013tik aurrera
eta interneteko ataria astelehene-
tik igandera aktibo egongo da,
atsedenik gabe. Apustu handia
da, langile gutxiagorekin, presen-
tzia areagotuko dugulako egune-
rokoan; larunbatetan eta igande-
etan izango gara, esaterako.

Ikusteko eta entzuteko 
Internet IRUTXULOKO HITZAren
erronka izan da 2012 urte hasiera-
tik, eta apustuari segida emateak
zentzu handiagoa izango du
orain, teknologia berriek papera-
ri tartea kentzen dioten honetan.
Lan taldea goitik behera aldatu-
ko dugu funtzioei dagokienez;
lau kazetari ez ezik, bi pertsona
ere izango ditugu bideogintzan
lan egiten. 

Helburua argia da; unean une-
ko albisteak zintzilikatzeaz gain,
hirian gertatzen dena ikusteko
eta entzuteko aukera emango
dugu. Gure balio erantsia, lehen
aipatu bezala, astelehenetik
igandera egongo garela izango
da. Beste balio erantsietako bat,
zalantzarik gabe, gure izaera da;
ez dugu lehiakiderik hainbat
gaietan. Besteek ematen ez dute-
na edo modu laburrean ematen
dutena, guretzako albiste da. 

Auzoek, jaiek, herritar arrun-
tek eta elkarteek sortzen dituz-
ten albisteei buruz ari gara. Erre-
ferente izan behar dugu horre-
tan. Dena da albiste guretzako,
beti ere helburua herritarrei aho-
tsa ematea bada.

Txoko guztietara heltzeko
prest gaude, orain arte iritsi ez ga-
ren horietara ere. Nola? Sare so-
zialen bitartez. Hain zuzen ere,
teknologia berrien gizarte hone-
tan herritarren kopuru handi bat
internetera konektatuta bizi da.
Kalean fisikoki dagoen moduan,
interneten birtualki dago. 

Sare sozial horiek, Facebook
eta Twitter batez ere, komunika-
bideen oinarria bihurtu dira
gauetik goizera, eta IRUTXULOKO

HITZAk ere bide hori jarraituko
du, donostiarren mesedetan.
1asorzabal@hitza.info

IRUTXULOKO HITZAk egitasmo berri bat jarriko du
abian urtarriletik aurrera; papereko produktua
astean behin argitaratuko du eta internet
astelehenetik igandera egongo da lanean.

Astekaria eta
Internet,
euskarri

IRUTXULOKO HITZAren ale bat. MIKEL GOÑI


